

## TÉMOIGNAGES

(Enregistrement électronique)

Le jeudi 1<sup>er</sup> mars 1973.

[Text]

## EVIDENCE

(Recorded by Electronic Apparatus)

Thursday, March 1, 1973.

[Interpretation]

• 1539

**Le président:** A l'ordre.

I see a quorum.

C'est la première réunion officielle du Comité puisque l'autre réunion a été celle de l'organisation. Since our organization meeting we have had a meeting of the steering committee. In that committee we discussed the nature of our agenda for future meetings. I should like to read to you an introductory statement summarizing the discussions.

As you know, the estimates of the Departments of External Affairs and National Defence have been referred to the Committee: Votes 1, 5, 10 and 15 relating to the Department of External Affairs; Votes 20, 25 and L30 relating to the Canadian International Development Agency; Vote 35 relating to the International Joint Commission; Votes 1, 5, 10, 15, 20 and 25 relating to the Department of National Defence; Vote 30 relating to Defence Construction (1951) Limited.

With your permission, gentlemen, before we proceed I should like to make a brief statement relating to our former Chairman, Mr. Ian Wahn.

At this our first meeting of the Committee on External Affairs and National Defence of the 29th Parliament, I think it would be appropriate for me, on behalf of the members of the Committee, to express our sincere appreciation to the former Chairman, Mr. Ian Wahn of his very great contribution to the development and effectiveness of this Committee. Under his guidance the House Committee dealing with External Affairs and National Defence entered the most active and productive phase in its history and the reports that it produced are testimony to his diligence as well as to that of other Committee members.

Among the reports presented by the Committee under his Chairmanship, which began in 1968, were ones on Canadian forces in NATO; on the United Nations and peacekeeping; on maritime forces; on international development assistance; on the government's foreign policy papers; on the assistance required by the refugees from the East Pakistan crisis and on the government's white paper on defence. But in particular I should like to mention the Committee's report on Canada-United States relations. This report made an early and laudable contribution to the national debate on foreign ownership and investment in Canada. It is a fitting testimony to the work which the former Chairman put into it that it is now referred to by the general public as the Wahn report. I am sure that the members of the Committee during the last Parliament will attest to the great gratitude that we owe to Mr. Wahn, and that all members will join with me in wishing him well.

**Some hon. Members:** Hear, hear!

**Mr. Walker:** Mr. Chairman, on a point of order. Perhaps I should caution you as the present Chairman, because Ian Wahn did such a good job, he is not here today with us.

**The Chairman:** Order.

Nous avons le quorum.

It is our first official meeting as the other one was an organization meeting. Après la séance d'organisation, le comité de direction s'est réuni. Au cours de cette dernière séance nous avons étudié le programme de nos séances futures. Je vais vous lire une déclaration en guise d'introduction qui résume ces discussions.

Comme vous le savez le budget du ministère des Affaires extérieures et de la Défense nationale a été renvoyé au Comité soit les crédits 1, 5, 10 et 15 pour les Affaires extérieures; les crédits 20, 25 et L30 se rapportant à l'Agence canadienne de développement international; le crédit 35 rapportant à la Commission mixte internationale; les crédits 1, 5, 10, 15, 20 et 25 se rapportant au ministère de la Défense nationale; et le crédit 30 se rapportant à Construction de défense (1951) Limitée.

Avant de continuer, j'aimerais avec votre permission, messieurs, vous lire une brève déclaration au sujet de notre ancien président, M. Ian Wahn.

Je crois, qu'à l'occasion de cette première séance du Comité des affaires extérieures et de la défense nationale de la vingt-neuvième législature, il est tout à fait séant de faire part, au nom des membres du Comité de notre appréciation très sincère pour l'immense contribution qu'a apportée l'ancien président, M. Ian Wahn aux travaux de ce Comité et à son enrichissement. Sous sa direction éclairée, ce Comité a été plus actif que jamais et les rapports qui en sont sortis le prouvent.

Sous sa présidence, qui a commencé en 1968, le Comité a présenté des rapports sur les Forces armées du Canada au sein de l'OTAN; les activités des Nations Unies et le maintien de la paix; les Forces maritimes; l'aide à l'expansion internationale; la politique étrangère du gouvernement; l'aide aux réfugiés du Pakistan oriental et le Livre blanc de la Défense. J'aimerais surtout faire état du rapport du Comité sur les relations canado-américaines, car ce dernier rapport représente un effort précoce et louable de contribution au débat national sur la propriété et les investissements étrangers au Canada. Ce rapport est aussi un témoignage de la somme de travail qu'y a mis notre président puisqu'on le dénomme maintenant le Rapport Wahn. Je suis certain que tous les membres qui ont participé au Comité au cours de la dernière législature se joindront à moi pour témoigner leur gratitude.

**Des voix:** Bravo!

**M. Walker:** Monsieur le président, j'invoque le Règlement: je devrais peut-être vous demander d'être prudent, monsieur le président, puisque M. Ian Wahn a fait une si belle œuvre et qu'il n'est pas ici avec nous.